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RAZGOVOR Katarina Fuček, ravnateljica Hrvatske matice iseljenika

Iseljenici su zadržali
sponu s domovinom

Iseljenici u
Južnoj Americi

su jako dobro orga-
nizirani, njeguju
nacionalni identitet
i vrlo snažno osjeæa-
ju svoje korijene

Iseljenici su
zainteresirani

za ulaganja u Hr-
vatsku, ali za njih
ne postoji poseban
program koji bi ih
privlaèio na drukèi-
ji naèin nego što se
privlaèi svaki onaj
koji želi uložiti svoj
kapital

Mladi
Mladi iseljenici, kao
uostalom i svi mladi
ljudi, žele nove izazo�
ve i žele doći živjeti i
raditi u Hrvatsku. Po�
gotovo oni koji su je
posjetili. Oni se zani�
maju za mogućnosti
učenja jezika i zapoš�
l j a va n j a . 

Programi
Naš je program sves�
tran i teško mi je iz�
dvojiti nešto što je
manje ili više važno.
Sve je jednako važno
jer programima multi�
pliciramo veze s
iseljenicima. Što je
programa više i što
više zajednica obuh�
vate, napravili smo
više mostova. Samim
time smo za hrvatsko
iseljeništvo napravili
dobru stvar i još više
otvorili vrata domovi�
n e. 

Zdravstvo
Čest je slučaj da se
stariji iseljenici zani�
maju za mogućnosti
smještaja u domovi�
ma te o zdravstve�
nom sustavu. Ipak,
oni koji nemaju ili ni�
su imali dulje kon�
takte s domovinom,
ne žele se vratiti jer
su u novim domovi�
nama osnovali obi�
telji.

� � �

Silvana ORUČ IVOŠ

O
životu hrvatskih

iseljenika i njiho-
voj zainteresirano-
sti za povratak u

domovinu Vjesniku govori
ravnateljica Hrvatske mati-
ce iseljenika Katarina Fu-
èek.

Nedavno ste posjetili

Hrvate u Južnoj Americi

te sudjelovali na Hrvat-

sko-argentinskom pos-

lovnom forumu u Argen-

tini. Kakvi su vaši dojmo-

vi?

- Put je bio organiziran na
poziv Argentinsko-hrvatske
gospodarske komore koja
je imala gospodarski forum
i na kojem je sudjelovalo vi-
še od 80 poduzetnika iz obi-
ju zemalja. Na forumu se
analizirala gospodarska su-
radnja izmeðu Argentine i
Hrvatske, ali i pronalazile
moguænosti još intenzivni-
jega gospodarskog povezi-
vanja. To je bio itekako ko-
ristan susret, tim više što je
predsjednik Argentinsko-
hrvatske gospodarske ko-
more naš iseljenik i njemu
je bilo u interesu da spoji
zemlju u kojoj živi i zemlju
iz koje potjeèe. Ja sam, pak,
iskoristila priliku i obišla
hrvatske zajednice u Argen-
tini, hrvatske klubove u
Buenos Airesu i zajednicu u
Rosariju. S našim iseljenici-
ma razgovarala sam o tome
kako žive, o njihovim potre-
bama i, dakako, o tome ka-
ko èuvaju svoj identitet.
Naravno, uvijek s pitanjem
kako im Hrvatska može po-
moæi u tome. Važno je reæi
da su iseljenici u Južnoj
Americi jako dobro organi-
zirani u hrvatske klubove i
unatoè èinjenici da su tisu-
æama kilometara daleko od
domovine, njeguju nacio-
nalni identitet i vrlo snažno
osjeæaju svoje korijene.

Iseljenici su iskazivali

potrebu za uèenjem hr-

vatskog jezika?

- Toèno. Osobito mladi
ljudi. Pokazala se potreba
za dolaskom struènoga ka-
dra, ali i nabavu edukativ-
nih materijala - knjiga i dru-
gih obrazovnih pomagala.
Mi smo im, pak, predstavili
programe Hrvatske matice
iseljenika i moguænosti
ukljuèenja u njih. Rijeè je o
školama jezika i kulture za
sve uzraste, školama folklo-
ra, da bi izravno upoznali
Hrvatsku, ako još u njoj ni-
su bili, te da bi na taj naèin
i oni koji su o njoj slušali iz
prièa predaka dobili sliku
domovine, odnosno domo-
vine svojih oèeva i djedova.
Moram reæi da veæ postoje
odreðeni projekti škola je-
zika, konkretno u Argentini
i to u suradnji sa Sveuèiliš-
tem u Zagrebu, ali to nije
dovoljno i te æemo progra-
me intenzivirati. S druge
strane, i u Hrvatskoj se odr-
žavaju veæ tradicionalne
škole jezika i kulture, ali
one nisu dostupne svima.
Stoga æemo veæu pozornost

posvetiti školama koje bi se
u obliku teèajeva održavale
kod njih.

Posjetili ste Urugvaj i

Èile?

- I to vrlo aktivnu hrvat-
sku zajednicu u Urugvaju.
Oni njeguju hrvatski folklor
i žele intenzivnije veze s Hr-
vatskom. U Santiagu smo
obišli Hrvate koji se oku-
pljaju u Estadio Croata, od-
nosno u Hrvatskom centru,
i društvo »Naša zemlja« ko-
je sljedeæe godine u organi-
zaciji Hrvatske matice
iseljenika dolazi u Hrvat-
sku. Saslušali smo njihove
potrebe i obeæali uèiniti
ono što možemo. Želimo da
Hrvatsku upoznaju i oni ko-
ji još nisu. Želimo im biti
pri ruci da bi i dalje jedna-
kim intenzitetom èuvali i
održavali hrvatski identitet
te kako bi se i dalje mogli
ponosno osjeæati Hrvatima.

Kako tumaèite tu jaku

sponu iseljeništva s do-

movinom. Èak i u sluèa-

jevima kada je rijeè o

drugoj, odnosno treæoj

generaciji u iseljeništvu?

- Sasvim sigurno su zadr-
žali sponu s domovinom.
Velik broj iseljenika, a to je
osobito izraženo u Argenti-
ni, politièka je emigracija
koja je pod prisilom morala
napustiti Hrvatsku. Dakle,
to nije bio njihov dobrovolj-
ni odlazak. Logièno je da
im je domovina ostala u
srcu, a ostvarenje Hrvatske

devedesetih bila velika
želja. U tom su se smislu i
njegovali posebni osjeæaji.
Naravno, u Južnoj Americi
ima i egzistencijalnoga, gos-
podarskog iseljeništva koje
je došlo krajem pretprošlog
i poèetkom prošlog stoljeæa
zbog ekonomske potrebe.

Kako žive Hrvati u Juž-

noj Americi?

- Uglavnom je rijeè o dru-
goj ili treæoj generaciji Hr-
vata. Ima onih koji su se
dobro snašli i koji imaju do-
bre poslove, ali isto tako i
onih koji teško žive. Izdvoj-
it æu Hrvate u Èileu, pozna-
te kao uspješne poslovne
ljude koji su u tom smislu i
prepoznatljiviji u svijetu bu-
sinessa zemlje u kojoj žive.
Hrvati u Južnoj Americi su
ugledni graðani svoje zajed-
nice. Oni su na svoj naèin i
onoliko koliko su mogli pri-
donijeli razvoju sredina u
kojima žive. Cijenjeni su.

Koliko su hrvatski

iseljenici povezani meðu-

sobno?

- Meðusobno vrlo slabo i
o tome moramo itekako vo-
diti raèuna. Pokušavamo to
uèiniti putem sportskih i
kulturnih programa, i to je
jedan od glavnih zadataka
Hrvatske matice iseljenika.

U kojoj su mjeri iselje-

nici zainteresirani za po-

vratak u domovinu? Po-

èetkom devedesetih bilo

je dosta interesa i za ula-

ganja...

- I sada ima upita. Bitno
je da iseljenicima, kao i
svakom drugom potencijal-
nom ulagaèu, damo kvali-
tetnu informaciju o moguæ-
nostima, pogodnostima, ali
i riziku. Iseljenici jesu zain-
teresirani, ali u svakom slu-
èaju za njih ne postoji pose-
ban program koji bi ih pri-
vlaèio drukèije nego što se
privlaèi svaki onaj koji želi
uložiti svoj kapital. Kapital
ima svoje putove i interese
i èovjek koji ulaže mora
sam odluèiti i preuzeti rizik.
Naravno da pojedinaèna
negativna iskustva u tranzi-
cijskom razdoblju, u kojem
nije bilo sustavne pravne
regulative, jesu odreðeno
bolno iskustvo pojedinih
ljudi, ali toga više ne smije
biti.

Uvodite i nove progra-

me za iseljenike?

- Uz veæ tradicionalne
programe kao što su škole
jezika, nastavit æemo s ni-
zom kulturnih i sportskih
sadržaja i programa i to za
sve uzraste. Posebno razvi-
jamo program podrške
manjinskim zajednicama,
dakle prema Hrvatima koji
su manjina u odreðenim ze-
mljama. Veliku pozornost
posveæujemo i nakladniš-
tvu. Uz naš èasopis Matica

i Godišnjak, nastavit æemo
i s podrškom u nakladniè-
kom programu odreðenih
iseljenièkih zajednica i po-
jedinaca.
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PROJEKT Zaštita autohtonih proizvoda

Klipić - prvi 'brand'
Varaždinske županije

VARAŽDIN - Varaždinska
županija pokrenula je pro-
jekt zaštite svojih tradicio-
nalnih i autohtonih proizvo-
da. Na taj bi se naèin zaštiti-
li varaždinski klipiæ, purek z
Bednje i varaždinsko zelje, a
prvi je meðu njima certifici-
rani brand postao Varaždin-
ski klipiæ. Ekskluzivno pra-
vo na proizvodnju Varaždin-
skoga klipiæa ima Hotel
»Turist«, koji je i potpisao
ugovor s Udrugom kuhara
Varaždinske županije, koja
je i nositelj jamstvenog i za-
jednièkog žiga za taj proiz-
vod.

Ime Varaždinski klipiæ od
sada se smije koristiti samo
s dozvolom. Takoðer æe se
toèno znati postupak kojim
se Varaždinski klipiæ izraðu-
je. On se mijesi ruèno, sas-
tojci od kojih se proizvodi
toèno su propisani, a kuha-
ri, odnosno oni koji æe ga
proizvoditi, morat æe proæi
odreðenu obuku.

Domaæim »užitkom za
nepce« jamèit æe se kvalite-

ta od polja do stola i znat æe
se da je kvaliteta proizvoda
kontrolirana. Osim spome-
nutih proizvoda, Varaždin-
ska županija kao gastro-
nomsko nasljeðe regije mo-
že ponuditi još i krvavice,
junetinu, buèino ulje te još
drugih proizvoda. U borbi s
konkurentnošæu na europ-
skom, pa i svjetskom tržištu
sve se više cijene autohtoni
i tradicionalni proizvodi koji
se odlikuju posebnom kak-
voæom. [K. Gumbas]
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Mjerenje tlaka kao turistièka
atrakcija 
OPATIJA � Mnogo turista koji su božićne i novogodišnje blagdane
proveli na kvarnerskom području u tamošnjim si je ljekarnama moglo
besplatno izmjeriti tlak. Budući da se me�u turistima brzo pročulo
kako su u opatijskim i riječkim ljekarnama instalirani digitalni tla�
komjeri na kojima si vrlo jednostavno svatko sam može izmjeriti tlak,
turisti su veselo prihvatili tu besplatnu izvanpansionsku ponudu. Ne�
ki od njih usput su se još i besplatno izvagali, a kompjutor im je pri�
tom odredio i idealne kilograme. [D. H.]

Za projekt »Grobnik« 240 milijuna
kuna 
RIJEKA � Oko 240 milijuna kuna Grad Rijeka, okolni gradovi i općine,
Hrvatske vode i državni proračun kroz zajam Svjetske banke osigurali
su za projekt »Grobnik« čija je realizacija počela prošle godine. Riječ
je o gradnji sustava javne odvodnje otpadnih voda na području Gro�
binštine na površini od 22.000 hektara, odnosno na području 10 na�
selja u općini Čavle i 17 naselja u općini Jelenje. Realizacijom tog
projekta bit će sagra�eno 110 kilometara glavnih kanalizacijskih ko�
lektora i mjesne kanalizacijske mreže, što čini gotovo 38 posto dosa�
dašnje kanalizacijske mreže. [LJ. M. P.]


